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چهار شنبه 16 فروردين 1402 | 14 رمضان 1444|
تكميل 94هزار مسكن مهر تا نيمه 1402

مقرر شده است تا نيمه امسال، واحدهاي باقيمانده مسكن مهري كه 
بالاي 70 درصد پيشرفت فيزيكي دارند، تكميل و تحويل متقاضيان 
ش�ود. از 171 هزار مس�كن مهر ش�هري 94 هزار واحد با پيش�رفت 
ب�الاي 75درصد طي ش�ش م�اه آينده تكمي�ل و تحويل مي ش�ود. 
براساس قانون توليد و عرضه مسكن )نهضت ملي مسكن( 27 بانك و مؤسسه 
مالي مكلف بودند در سال اول )شهريور 1400 تا شهريور 1401( 360 هزار 
ميليارد تومان تسهيلات به پروژه هاي اين طرح پرداخت كنند، اين در حالي 
است كه به  جز بانك مسكن، عملكرد ساير بانك ها و مؤسسات مالي تقريباً 
نزديك به صفر بوده است. به گزارش تسنيم، علي عسكري سرپرست بانك 
مسكن با يادآوري اينكه »حدود 200هزار واحد مسكن مهر هنوز تكميل 
نشده است«، اظهار كرد: 171هزار واحد از اين تعداد در مناطق شهري و بقيه 
در مناطق روستايي واقع شده اس��ت. مقرر شده است واحدهاي باقيمانده 
مسكن مهري كه بالاي 70 درصد پيشرفت فيزيكي دارند تكميل و تحويل 
متقاضيان شود. از 171 هزار مسكن مهر شهري 94 هزار واحد با پيشرفت 

بالاي 75 درصد طي شش ماه آينده تكميل و تحويل مي شود. 
سرپرست بانك مسكن همچنين با اشاره اينكه مطابق آمار 843 هزار نفر 
در طرح نهضت ملي مسكن ثبت نام كرده اند، اظهار كرد: 250 هزار نفر هنور 
براي واريز آورده مراجعه نكرد ه اند و حدود 450 هزار نفر از ثبت نام شدگان 
به عنوان متقاضيان مؤثر در مراحل تشكيل پرونده يا اتصال به پروژه ها هستند. 
از متقاضيان مؤثر نيز تاكنون قرارداد 210 هزار نفر در قالب پروژه هاي مختلف 

امضا شده است. 
علي عسكري با بيان اينكه »در طرح نهضت ملي مسكن تاكنون حدود 71 
هزار ميليارد تومان قرارداد امضا ش��ده است«، گفت: تسهيلات پروژه هاي 
طرح نهضت ملي مسكن براساس پيشرفت فيزيكي به سازندگان پرداخت 

مي شود. 
اظهارات سرپرست بانك مسكن در حالي است كه رئيس كانون سراسري 
انبوه سازان با بيان اينكه در نهضت ملي مسكن بار تسهيلات دهي بر دوش 
بانك مسكن بوده اس��ت، گفت: اين بانك ديگر توان تسهيلات دهي به اين 

طرح را ندارد. 
سيدمحمد مرتضوي با تأكيد بر اينكه بانك ها در پرداخت تسهيلات نهضت 
ملي مس��كن به بخش خصوصي كاملًا ناتوان هس��تند، اظهار كرد: بانك 
مسكن مي گويد منابع مالي مربوط به تسهيلات دهي به اتمام رسيده و در 
راستي آزمايي صورت گرفته است كه اين ادعا واقعيت دارد، در طرح نهضت 
ملي مسكن تمام فشار تزريق تسهيلات به عهده بانك مسكن بوده و امروز توان 

تسهيلات دهي بانك مذكور به اتمام رسيده است. 
وي با بيان اينكه تسهيلات پرداخت  شده نيز با تكيه بر منابع حاصل از فروش 
اوراق حق تقدم مسكن يا رسوب حساب انبوه سازان است، افزود: متأسفانه در 
اين شرايط ساير بانك ها تمايلي به همراهي با طرح مسكن سازي دولت را 
ندارند و همان رفتار هميشگي تمرد و عدم توجه به دستورات تكليفي � قانون 

جهش توليد مسكن � از آنها مشاهده مي شود. 
رئيس كانون سراسري انبوه سازان با اشاره به اينكه بانك ها هيچ علاقه اي به 
حضور در بازار ساخت وساز مسكن ندارند، گفت: بانك ها مي گويند »وضعيت 
منابع ما خوب نيست«؛ يكي از دلايل عدم همراهي بانك ها با نهضت ملي 

مسكن به سياست هاي بانكي برمي گردد. 
مرتضوي در اين باره توضيح داد: سازوكار تسهيلات و فروش اقساطي آن كه 
در دوره هاي بلندمدت است با سياست هاي مالي بانك ها همخواني ندارد. 
بانك ها مي خواهند تسهيلات را كوتاه مدت مثلًا به بخش هاي بازرگاني و 
خدمات بدهند و در كوتاه مدت اين تسهيلات را تجديد كنند، به همين دليل 

نسبت به بازپرداخت تسهيلات در طولاني مدت رضايت ندارند. 
وي در ادامه با اشاره به احتمال افزايش سقف وام نهضت ملي مسكن اضافه 
كرد: مباحث مربوط به افزايش وام نهضت ملي مس��كن با ش��رايط فعلي 
همخواني ندارد و با توجه به كمبود منابع اميدي به اين افزايش نيست، البته 
اگر صندوق زمين و مسكن يا صندوق توس��عه ملي منابعي داشته باشند، 

مي توان از آن براي تقويت تسهيلات دهي بانك مسكن استفاده كرد. 
رئيس كانون سراسري انبوه س��ازان راجع به افزايش سرمايه بانك مسكن 
گفت: وزير اقتصاد اوايل ماه گذشته از تصويب افزايش 10هزار ميليارد توماني 
سرمايه بانك مسكن خبر داد، اين در حالي است كه اين افزايش سرمايه هنوز 
عملياتي نشده و در چرخه منابع بانك مسكن قرار نگرفته است، حتي اگر 
اين افزايش سرمايه هم عملياتي شود براي پرداخت تسهيلات نهضت ملي 
مسكن كفايت نمي كند.  بايد بانك تخصصي بخش مسكن را بيش از گذشته 
تقويت كنيم، آن  هم به  صورت فوري و همين الان در اين صورت مي توانيم 
به پرداخت تسهيلات نهضت ملي مسكن و تسريع در تكميل و تحويل اين 

واحدها اميدوار باشيم. 

قيمت مسكن ملي در قراردادها ثابت است
قيم�ت  گف�ت:  ته�ران  اس�تان  شهرس�ازي  و  راه  مدي�ركل 
واحده�اي نهض�ت مل�ي مس�كن ك�ه ق�رارداد آنه�ا س�ال 
افزاي�ش نمي ياب�د.  ثاب�ت اس�ت و  گذش�ته منعق�د ش�ده، 
خليل محبت خواه در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: در سال جاري حتماً در 
استان تهران ثبت نام جديد براي طرح نهضت ملي مسكن خواهيم داشت. 
اين موضوع به نظر وزارتخانه بستگي دارد، اما ممكن است ارديبهشت ماه 

سامانه ثبت نام باز شود. 
وي درباره قيمت واحدهاي نهضت ملي مسكن گفت: قيمت براي قراردادهايي 
كه سال گذشته منعقد شده، ثابت است و براساس آن كار را پيش مي بريم. 
قراردادها قانوني است و پيمانكاران بايد مطابق آن واحدها را تحويل دهند. 
نرخ سال گذشته براساس فهرست بهاي 1401 بود. امسال هم اگر قرارداد 
جديد ببينديم براساس 1402 منعقد مي شود. قيمت واحدها بستگي به 
تعداد طبقات، امكانات، مشاعات و منطقه، متفاوت است و نمي توان نرخ ثابتي 

را براي كل پروژه ها اعلام كرد. 
مديركل راه و شهرسازي استان تهران با اشاره به تأمين زمين براي ساخت 
مسكن گفت: امسال تمامي زمين هايي كه براي طرح نهضت ملي مسكن 
احصا ش��ده را تأمين خواهيم كرد. اگر نياز به تغيير كاربري و الحاق باشد 

اقدامات لازم را انجام مي دهيم. 
وي همچنين درباره رفع تصرف از اراضي دولتي در تعطيلات نوروز گفت: از 
27 اسفند سال گذشته تا 13 فروردين امسال، يگان حفاظت از اراضي وزارت 
راه و شهرسازي در تمام شهرهاي استان تهران در حالت آماده باش بودند كه 

حدود 7/6 هكتار رفع تصرف از اراضي ملي صورت گرفت. 
محبت خواه يادآور شد: بخش قابل توجهي از تصرفات در شرق استان تهران، 
فيرزكوه، دماوند و حومه آن اتفاق افتاده بود. در مواردي ديواركشي و احداث 

بنا صورت گرفته بود كه تماماً رفع تصرف شد. 

سقف تسهيلات 200 ميليوني مسكن روستايي 
امسال افزايش نمي يابد

معاون امور بازسازي و مسكن روستايي بنياد مسكن انقلاب اسلامي 
گفت: به دليل مشكل برخي روستاييان در بازپرداخت، سقف تسهيلات 
200 ميليون توماني مس�كن روس�تايي امس�ال افزايش نمي يابد. 
به گزارش صداوسيما، مجيد جودي گفت: در سال 1402 به موازات معرفي 
باقيمانده متقاضيان وام مسكن روس��تايي به بانك ها براي عقد قرارداد، 
منتظر مصوبه دولت در دو ماه اول امسال هستيم تا سهميه ساخت 200 

هزار واحد مسكوني روستايي در سال جديد را ابلاغ كنند. 
وي درباره كافي نبودن 200 ميليون تومان براي ساخت مسكن گفت: ما 
بخشي از هزينه ساخت را تأمين مي كنيم و بخش ديگر آورده روستاييان 

است، اما دهك هايي در روستاها داريم كه آورده لازم را ندارند. 
معاون امور بازسازي و مسكن روستايي بنياد مسكن انقلاب اسلامي تصريح 
كرد: براي اين افراد برنامه ريزي كرديم تا با استفاده از توان مالي نهادهاي 
حمايتي مانند كميته امداد، حساب 100 امام، بنياد مستضعفان و ستاد 

اجرايي فرمان امام نياز آنها را تأمين و به صورت بلاعوض كمك كنيم.

طبق مصوب�ه مجلس باي�د از س�ال 1400، 20 درصد 
از تس�هيلات هر س�اله به بخش مس�كن تعلق پيدا 
مي كرد؛ يعني از س�ال پاي�ه كه ۳۶0 ه�زار ميليارد 
تومان می شد تا سال 1401 كه با تورم حداقل 550 تا 
۶00 هزار ميليارد تومان مي شد بايد به بخش مسكن، 
اعم از وام وديعه مسكن تا ساخت و... اختصاص پيدا 
مي كرد. طبق آم�اري كه تا الان به دس�ت آمده، ۳0 
هزار ميليارد تومان تسهيلات پرداخت شده كه 25 
هزار ميليارد تومان آن از س�وی بانك مس�كن بوده 
اس�ت. اين ارقام با حداقل 550ه�زار ميليارد تا ۶00 
هزار ميليارد تومان كه تكليف بانك ها بوده اس�ت، 
قابل مقايسه نيست. از اينرو اخيراً كميسيون عمران 
مجلس، نامه اي را درخصوص همكاري نكردن بانك ها 
به دستگاه قضايي نوشته تا با عدم همكاري بانك ها 
در پرداخت تسهيلات مسكن برخورد شود تا شايد در 
سال جاري تسهيلات مسكن به موقع تخصيص يابد. 
مجتبي يوسفي، عضو كميسيون عمران مجلس شوراي 
اسلامي در پاس��خ به ارزيابي پيش��رفت و جديت دولت 
براي تحقق س��اخت يك ميليون مسكن و قانون جهش 
توليد مسكن با بيان اينكه در حوزه مسكن بايد اقدامات 
بلندمدت و كوتاه مدت انجام ش��ود، مي گويد: در بخش 
كوتاه مدت، بحث خروج حوزه مسكن از سفته بازي با ايجاد 
پايه هاي مالياتي جديد براي سوداگران و مسكن خانه هاي 
خالي و معاملات مكرر مطرح است. وي در گفت وگو با مهر 
مي افزايد: بخش دوم يعني بلندمدت شامل حمايت از حوزه 
مسكن، از سمت سازنده ها و مردم و پرداخت تسهيلات با 

بهره پايين و تخصيص زمين و امثال اينها مي شود. 
يوس��في تأكي��د مي كن��د: آهن��گ دول��ت از س��مت 
رئيس جمهور و بعضي از وزرا توجه به موضوع مسكن به 
عنوان يكي از اولويت هاي سبد خانوار است. رئيس جمهور 
در بالاترين سطح يا معاون اول ايشان در اين يك سال و 
چند ماه شش جلسه شوراي عالي مسكن را تشكيل دادند 
و اين قابل مقايسه با دولت قبل كه به طور كلي دو جلسه 
بيشتر تشكيل نشد يا با وزيري كه از نساختن مسكن مهر 

افتخار مي كرد، نيست. 
  عملكرد بانك ها با تكليف ش�ان قابل مقايسه 

نيست
عضو كميسيون عمران مجلس با اشاره به اينكه مشكل 

تأمين منابع مالي براي اين حوزه مطرح است، مي گويد: 
طبق مصوبه مجلس بايد از س��ال 1400، 20 درصد از 
تسهيلات هر ساله به بخش مسكن تعلق پيدا مي كرد؛ 
يعني از سال پايه كه 360 هزار ميليارد تومان مي شد تا 
سال 1401 كه با تورم حداقل 550 تا 600 هزار ميليارد 
تومان مي ش��د بايد به بخش مس��كن، اعم از وام وديعه 

مسكن تا ساخت و... اختصاص پيدا مي كرد. 
وي مي افزايد: طب��ق آماري كه تا الان به دس��ت آمده، 
30هزار ميليارد تومان تس��هيلات پرداخت ش��ده كه 
25هزار ميليارد تومان آن از سوی بانك مسكن بوده است. 
البته اگر بخواهيم منابعي كه مردم براي طرح اقدام ملي 
منابع آوردند را هم حساب كنيم، نزديك 22هزار ميليارد 
تومان مي شود كه البته بخشي از آن در پروژه هزينه شد؛ 
يعني خوش��بينانه در اين بخش 10هزار ميليارد تومان 

تسهيلات پرداخت شده است. 
وي تأكيد مي كند: اين ارقام با حداقل 550 هزار ميليارد 
تا 600 هزار ميليارد تومان كه تكليف بانك ها بوده است، 
قابل مقايسه نيس��ت. درست اس��ت 100هزار ميليارد 
قرارداد منعقد شده، ولي عملكرد 30هزار ميليارد تومان 
اس��ت كه 25هزار ميليارد تومان را فقط بانك مس��كن 
پرداخت كرده است. يعني بس��ياري از بانك ها تعهدات 
خود را انجام ندادند، سازمان برنامه و بودجه تعهداتش 

را انجام نداد. 
اين نماين��ده مجل��س مي گويد: م��ا اخيراً نام��ه اي را 
درخصوص ع��دم همكاري بانك ها به دس��تگاه قضايی 
نوش��تيم تا با اين قضيه برخورد ش��ود. ما براي افزايش 
وام روستايي از 100 ميليون به 200 ميليون تومان كه 
مصوبه مجلس بود، حدود 9 ماه تلاش كرديم تا اجرايي 
شد. خب اين موارد نشان مي دهد كه سيستم پولي و مالي 

تعهدات خود را انجام نمي دهد. 
  بانك ها جريمه مي شوند

يوسفي مي افزايد: در حوزه پرداخت تسهيلات به صراحت 
گفتيم كه اگر بانك ه��ا تعهدات خ��ود را انجام ندهند، 
سازمان امور مالياتي موظف است به ميزاني كه تسهيلات 
پرداخت نشده آنها را جريمه كند. امسال نيز كميسيون 
عمران تا 30هزار ميليارد تومان براي بودجه سال 1402 
پيش بيني كرده است كه اگر سيستم پولي مالي و بانك ها 
تسهيلات را پرداخت نكردند، موظف است امور مالي آن را 

وصول كند و به صندوق ملي زمين و مسكن واريز كند. 
عضو كميسيون عمران مجلس با اشاره به موضوع تأمين 
زمين مي گويد: همچنين بايد ارتباطي بين سامانه ساداي 
وزارت اقتص��اد و وزارت راه و شهرس��ازي ب��راي تكميل 
اطلاعات حدود 20هزار هكتار اراضي كه 10هزار هكتار 
شناسايي شده است برقرار مي شد كه هنوز اتفاقي نيفتاده 
است. زمين هايي كه وزارت راه و شهرسازي يا بايد آنها را 
بفروشد و به منابع صندوق مسكن واريز شود يا به صورت 

مستقيم در ساخت مسكن استفاده شود. 
يوس��في خاطرنش��ان مي كن��د: ب��ه رغم توج��ه ويژه 
رئيس جمهور بر اين حوزه ولي در حوزه پولي مالي و در 
حوزه برگرداندن زمين هاي دولتي كه پيش بيني مي شود 
تا 30هزار هكتار مازاد باشد و در اختيار وزارتخانه هاست، 

متأسفانه اقدامي انجام نشد. 
اين نماينده مجلس مي افزايد: در مجلس هم شاهد بوديم 
كه در بودجه 1402 هيچ اعتباري براي صندوق ملي زمين 
و مسكن اختصاص پيدا نكرد. در سال 1401 هم نزديك 
30هزار ميليارد تومان در تبصره 18 اعتبار گذاش��تيم و 
منابعي هم در تبصره 18 امسال و براي حل مشكل مسكن 
در حوزه بافت فرسوده و بحث پروژه كليد به كليد، استفاده 

از ظرفيت دستگاه ها، وزارتخانه ها و شهرداري و سازمان هاي 
نهادهاي عمومي غيردولتي استفاده كرديم. 

يوسفي مي گويد: اينها نكاتي بود كه ما پيش بيني كرديم، 
ولي در نهاي��ت انتظارمان اين بود ك��ه دولت منابعي را 
پيش بيني كند كه نك��رد. از اين جه��ت روي هم رفته 
حوزه مسكن نگران كننده اس��ت و اقدام عاجلي صورت 

نگرفته است. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه چه اقدامي براي اهتمام 
دستگاه ها به واگذاري زمين مي توان كرد، مي افزايد: ما در 
خود قانون جرم انگاري كرديم. گفتيم اگر كسي همراهي 
و اين زمين ها را معرفي نكرد در دو ماه بايد جرم انگاري 
شود و به دستگاه قضايی معرفي ش��وند. توقع داشتيم 
توسط دولت، وزارت راه و شهرسازي و... اجرايي شود و به 
عنوان متخلفان از قانون به دستگاه قضايی معرفي شوند 

كه متأسفانه اين اتفاق نيفتاد. 
وي با تأكيد بر اينكه ما از نظر قانون خلأ نداريم، می گويد: 
قانون جهش توليد مسكن كه در مجلس مصوب شد جزو 
قوانين خوبي بود كه از دو جهت به حوزه مس��كن توجه 
داشت؛ يعني هم در بحث تأمين منابع مالي و هم حمايت 
از ساخت و سازها مانند بافت فرس��وده و سكونتگاه هاي 

غيررسمي و براي سنددار كردن آن و... راه حل هاي خوبي 
پيش بيني شده است. انتظار ما اين بود كه قوانين اجرايي 
شود، در حين اينكه شخص رئيس جمهور تلاش مي كند، 
اما متأسفانه هم در حوزه بانك مركزي و هم در حوزه جرم 

انگاري كوتاهي شده است. 
  ضعف در الحاق زمين در برخي استان ها به دليل 

ضعف استانداران بوده است
مجتبي يوسفي نماينده مردم اهواز در پاسخ به اين سؤال 
كه در استان شما چه مقدار از زمين هاي مشخص شده 
به محدوده شهرها اضافه شده است، می افزايد: در برخي 
استان ها با همه سختي ها به دليل اينكه استانداران قوي 
استفاده شده بود، شرايط بهتر اس��ت، ولي در برخي از 

استان ها شرايط خيلي رضايت بخش نيست. 
وي ادامه داد: م��ا تغييراتي را در اس��تان داش��تيم كه 
اميدواريم استاندار جديد شرايط را تسهيل كند، ولي در 
استان ما در حوزه شهرهاي جديد و زيرساخت ها، مثل 
دو شهري كه در كنار كلانش��هر اهواز قرار دارند، يعني 
شيرين ش��هر و رامين زيرس��اخت هاي مناسبي وجود 
ندارد و واحدها تحويل داده نشد. در بحث سكونتگاه هاي 

غيررسمي نيز اقدامي صورت نگرفت. 
  بايد حواسمان به افزايش تراكم در بافت فرسوده 

باشد
يوسفي در پاسخ به افزايش تراكم و مشكلات شهري كه 
با توجه به ابلاغيه وزارت راه و شهرس��ازي درباره بافت 
فرسوده ايجاد مي شود، می گويد: اين طرح با مشوق هايي 
كه دارد، به افزايش جذابيت بازسازي كمك مي كند، اما 
بايد حواسمان باشد، زيرا باعث تراكم بيشتر بافت فرسوده 
مي شود. در ش��هرهايي مانند تهران كه تراكم در هكتار 
در بافت فرسوده 500 نفر و در برخي از شهرها 180نفر 
است، اين در حالي است كه در جاهاي ديگر چه در داخل 
كش��ور و چه در كش��ورهايي كه موفق بودن��د در بافت 
فرسوده تراكم 90 نفر است. 90 نفر در مقايسه با 500نفر 
بافت فرسوده تهران يعني فاجعه. خيابان هاي باريك كه 
حداقل سرانه هاي ش��هري را هم ندارد براي اينها بايد با 
روش هاي جديد جايگزيني در محلات جديد و با الحاق 
زمين پيش برد. البته در شهرهاي جديد به شرط داشتن 
زيرساخت، ولي در محدوده شهرها مي شود زمين هايي 

را الحاق كرد. 

معضل مس�كن در س�ال هاي اخير به  دليل تورم و 
ضعف عملكرد دولت ، به يك�ي از مؤلفه هاي ايجاد 
ناامني رواني بخش عمده اي از جامعه تبديل شده 
و متأسفانه دولت فعلي نيز در 20ماه گذشته اقدام 
قابل قبولي در اين حوزه انجام نداده است. موضوع 
زماني بغرنج مي شود كه شاهد سياست نامشخص 
دولت درباره چگونگي س�اخت مسكن هستيم. از 
طرفي حدود 70 درصد هزينه خانوارها در بخش�ی 
از شهرها و مناطق به مس�كن تعلق دارد، بنابراين 
نابساماني حوزه مسكن، موضوعي نيست كه باعث 
نارضايتي اجتماعي ش�ود. همچنين كمبود تقاضا 
و افزايش هزينه ساخت وس�از، تمايل انبوه سازان 
را براي س�اخت واحدهاي مس�كوني كاهش داده 
اس�ت. به طوری كه تورم در اين حوزه وجود دارد، 
ب�ازار هم تحت تأثي�ر هيجانات ق�رار مي گيرد. در 
چنين شرايطي حضور بخش خصوصي در اين بازار 
كمرنگ شده و ميدان به دست سفته بازان مي افتد. 
با توجه به نامگذاري سال جاري از سوي رهبر معظم 
انقلاب به ن�ام » مهار تورم، رش�د تولي�د« عوامل 
ايجاد كننده ت�ورم در بخش مس�كن در گفت وگو 
با كارشناس�ان م�ورد بررس�ي قرار گرفته اس�ت. 
فرشيد پورحاجت، عضو هيئت  مديره كانون سراسري 
انبوه سازان كش��ور درباره اين نكته كه همواره پالس 
افزايش قيمت مسكن را در زمستان هر سال مي توان 
پيش بيني ك��رد، به »ج��وان« مي گوي��د: »در حوزه 
ماليات ها، بحث ماده 64 قانون ماليات هاي مس��تقيم 
كه با 22 نوع عوارض، وجوه و... ارتباط مستقيم دارد، از 
سوی كميته اي متشكل از نمايندگان دولت و شوراهاي 
ش��هر رقم مي خورد. از س��وي ديگر كميسيون تقويم 
املاك هر سال ارزش معاملاتي املاك را در شهرهاي 
كشور مورد بررسي قرار مي دهد و عوارض را براي سال 
آينده تعيين مي كند؛ مش��ابه اقدامي كه مجلس براي 
لايحه بودجه س��ال جديد با پيش��نهاد دولت پس از 

بررسي هاي لازم انجام مي دهد.«
وي بيان مي كن��د: »ضربان افزايش قيم��ت در حوزه 
مس��كن و س��اختمان را دول��ت، مجل��س و اعضاي 
كميس��يون املاك در زمستان هر س��ال به بازار وارد 
مي س��ازند كه مي تواند در تورم ايجاد ش��ده در حوزه 

مسكن  تأثيرداشته باشد.«
اين فعال حوزه مس��كن ادامه مي دهد: »غالب اعضاي 
كميسيون هاي تقويم املاك اشخاص دولتي هستند 
و به نوعي پالس نخست را براي افزايش قيمت در نظر 
مي گيرند. بايد مجلس در بحث اصلاح قانون ماليات هاي 
مستقيم و به طور خاص ماليات ها يا عوارضي كه به صدور 
پروانه ساختماني منجر مي شود، تجديد رويه اي داشته 
باشد، چراكه با توجه به افزايش هزينه هاي موجود در 
سطوح مختلف، توليدكننده بخش مسكن مجبور است 
بابت هزينه هاي پرداختي به س��اختار معيوب دولتي، 

منابع مالي را از مردم تأمين كند.«

پورحاجت با اشاره به نقش طرح هاي تفصيلي در ايجاد 
تورم حوزه مسكن مي افزايد: »شهرداري ها طرح هاي 
تفصيلي را بررسي و شرايط را به نحوي ترسيم مي كند 

كه اين افزايش قيمت به حوزه املاك وارد شود.«
وي می گويد: »ديگر موضوع تأثيرگذار در ايجاد تورم 
در حوزه مسكن به اقتصاد كلان كشور و اقدامات دولت 
براي تورم تولي��د در اقتصاد بازمي گ��ردد. مادامي كه 
دولت برنامه ريزي و سياس��ت ورزي مناسب در حوزه 
كنترل تورم را دارا نباشد، نمي توان انتظار داشت بازاري 
همانند بازار مسكن كه مي تواند يك بازار سرمايه پذير 
باشد بدون هيچ عملكردي باشد، بنابراين بايد اين موارد 
به عنوان اولويت از سوي دولت مورد توجه قرار گيرد.«

عضو هيئت مديره كانون سراس��ري انبوه سازان كشور 
مي افزاي��د: »مادامي  ك��ه اين موارد از س��وی دولت و 
مجلس كالبدشكافي اساس��ي نشود، اينكه انتظار رود 
اقدامات مؤثري در بازار مسكن درخصوص كنترل تورم 
صورت پذيرد، يك اشتباه استراتژيك است كه سال هاي 
متمادي تداوم داشته و تا به امروز نيز گريبان گير بازار 

مسكن بوده است.«
پورحاجت مي گويد: »بازار مس��كن كام��لًا يك بازار 
اقتصادي اس��ت و ت��ورم در اين ب��ازار را مي ت��وان با 
برنامه ريزي هاي اقتصادي كنترل و با سياس��ت ورزي 

مناس��ب از افزايش نامتوازن قيمت مسكن جلوگيري 
ك��رد.« در اين ميان بهتري��ن راهب��رد، بهبود فضاي 
كس��ب وكار براي بخش تولي��د و كمك ب��ه افزايش 
س��رمايه گذاري در اين حوزه اس��ت كه متأسفانه در 
برهه كنوني اين شرايط مهيا نيست، يعني توليدكننده 
بخش مسكن )بخش خصوصي( گرفتار بروكراسي هاي 
اداري در حوزه مسكن و ساختمان است كه بايد دولت 
و مجلس براي شناس��ايي موانع و برطرف ساختن آن 
اهتمام ورزند، چراكه تا اين مسير براي بخش خصوصي 
شفاف نشود، به نظر مي رسد تحقق ش��عار امسال در 

حوزه مسكن امري دشوار و غيرممكن باشد.«

 حل معضل مس�كن در گرو تصميمات درست 
دولت

همچنين حسن محتش��م، عضو هيئت مديره انجمن 
انبوه سازان استان تهران به »جوان« مي گويد: »تورم در 
حوزه مسكن ناشي از اقتصاد كلان كشور است، يعني به 
دنبال خلق نقدينگي، كاهش ارزش پول ملي و افزايش 
نرخ ارز، سكه و... قيمت تمام  شده نهاده هاي ساختماني 

و به دنبال آن قيمت مسكن افزايش مي يابد.«
وي بيان مي كن��د: »بخش تقاض��اي كاذب يا هجوم 
سرمايه ها )به واسطه خلق نقدينگي ناشي از تصميمات 
تيم اقتصادي دولت بوده كه افزايش قيمت مسكن را 
به دنبال داشته است(بخش مس��كن را همانند ساير 
بخش ها تحت تأثير قرار مي ده��د، به  طوري  كه بيش 
از ش��رايط متعادل ب��ه افزايش قيمت مس��كن دامن 

مي زند.«
اين فعال حوزه مس��كن مي افزايد: »مادامي  كه دولت 
در سياست اقتصادي كلان تصميمات درستي را اتخاذ 
نكند، در تمامي بخش ها از جمله بخش مسكن تورم را 

شاهد خواهيم بود.«
محتشم مي گويد: »از ابتداي سال جاري عرضه تعدادي 
كالا )همانند پتروش��يمي، دارو( را با قيمت هاي بالا از 
سوي كارخانه ها شاهد هستيم؛ در كالاهاي ساختماني 

هم افزاي��ش قيمت را ش��اهد خواهيم ب��ود، زيرا 27 
درصد حداق��ل افزايش حقوق كارگ��ري و 20 درصد 
حقوق كارمندان براي امسال از س��وي دولت در نظر 
گرفته  شده است و به دنبال آن اين افزايش حقوق در 
كارخانه ها و روي قيمت كالاهاي توليدي اثرگذار است. 
از اينرو بخشي از نهاده هاي ساختماني در كارخانجات 
توليد مي ش��وند پس با افزايش قيمت مواجه خواهند 
بود. از س��وي ديگر ش��هرداري هزين��ه ارائه خدمات 
خود را با 25الي 30 درصد افزايش اعلام كرده اس��ت، 
بنابراين با افزايش دستمزد و خدمات، قيمت نهاده هاي 
س��اختماني هم بالا مي رود و محصول��ي كه به عنوان 
آپارتمان و مس��كن توليد مي ش��ود، با افزايش قيمت 
روبه رو خواهد بود و مجموع آن و ارزش افزوده به قيمت 
جديد منجر مي شود كه نسبت به قيمت قبل افزايش 
پيداكرده است و اينگونه نمي توان تورم در اين حوزه را 

كنترل كرد.«
 وي بيان مي كند: »بايد ديد با توجه به شعار سال تحت 
عنوان » مهار تورم، رشد توليد« دولت در سال جديد از 
چه گزينه هايي براي شرايط بهبود اقتصادي استفاده 
مي كند. يك��ي از گزينه ها نگاه مثبت در ديپلماس��ي 
سياس��ت خارجي است، به  طوري  كه اس��تفاده از اين 
سياست در پايان س��ال 1401 از افزايش قيمت ارز و 
كاهش ارزش پول ملي جلوگيري كرد. آيا دولت مي تواند 
امسال اين مسئله را پيگيري كند؟ بنابراين تورم در اين 
حوزه متأثر از شرايط اقتصاد و تصميمات تيم اقتصادي 
دولت است و اينكه چه سياست هايي براي حفظ ارزش 
پول ملي مؤثر واقع خواهد ش��د. مادامي كه ارزش پول 

ملي تثبيت نشود با مشكل تورم روبه رو خواهيم بود.«
عضو هيئت مديره انجمن انبوه سازان استان تهران ادامه 
مي دهد: »متأسفانه بودجه سال جاري 40 درصد تورم 
را نشان مي دهد و اگر دولت درصدد كاهش تورم باشد، 

بايد به تصميمات سال گذشته بازگردد.«
محتشم مي گويد: »دولت صرف نظر از شرايط اقتصادي، 
تورم و چاپ پول بايد به عرضه و توليد مسكن توجه كند 
و در راستاي رش��د توليد مس��كن با بخش خصوصي 
و مجموعه س��ازندگان حرفه اي تعامل برقرار سازد و 
پروژه هاي نهضت ملي مسكن را به  صورت مشاركتي 
به آنها واگذار كند تا بتوان به كمبود مسكن در كشور 
كمك كرد. تا زمانی كه اين هم��كاري صورت نپذيرد 
عرضه افزايش پيدا نخواهد ك��رد، چراكه اگر عرضه و 
توليد كافي صورت پذيرد، پيش گرفتن تقاضا بر عرضه 

مزيد بر علت براي افزايش قيمت مي شود.«
  جمع بندي

به نظر مي  رسد، شاهد نوعي سردرگمي دولت در حوزه 
مسكن هستيم. اين در حالي است كه به باور خبرگان، 
بازار مس��كن كاملًا يك بازار اقتصادي است و تورم در 
اين بازار را مي توان با برنامه ريزي هاي اقتصادي كنترل 
و با سياست ورزي مناس��ب از افزايش نامتوازن قيمت 

مسكن جلوگيري كرد. 

»جوان« علل تورم مسكن و راهكارهاي مهار آن را واكاوي مي كند

گرانی خانه يک راه حل دارد، ساختن خانه!
تورم بازار مسكن با برنامه ريزي هاي اقتصادي و سياست ورزي مناسب قابل كنترل و جلوگيري از افزايش نامتوازن قيمت مسكن ممكن است

نامهنگاريباقوهقضائيهدربارهقصوردراعطايتسهيلاتمسكنبانكها
عضو كميسيون عمران: اگر بانك ها تعهدات خود را انجام ندهند، سازمان امور مالياتي موظف است به ميزاني كه تسهيلات پرداخت نشده آنها را جريمه كند

وحيد عظيم نيا

پروند ه
مسكن

ضرب�ان افزايش قيم�ت در حوزه مس�كن 
و س�اختمان را دول�ت، مجل�س و اعضاي 
كميسيون املاك در زمستان هر سال به بازار 
وارد مي س�ازند كه مي تواند در تورم ايجاد 
ش�ده در حوزه مس�كن  تأثيرداشته باشد

رضا دهشيری |  جوان

گزارش 2

  گزارش یک


